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KONFERENCE OD STRATEGIÍ K IMPLEMENTACI: 
JAK ČESKO NAPLNÍ SVÉ KLIMATICKÉ CÍLE

JUDr. Piero Orlandin, LL.M.

Dne 26. září 2024 proběhla v ImpactHubu v Praze konference Od strategií k im-
plementaci: Jak Česko naplní své klimatické cíle. Konference byla organizována ve spo-
lupořadatelství Centra pro dopravu a  energetiku a  Centra pro klimatické právo 
a udržitelnost. Konference byla rozdělena do dvou tematických bloků, z nichž první 
byl věnován spíše koncepčnějším otázkám souvisejícím s klimatickými strategiemi 
v  praxi, jejich dosavadního fungování a  možných zlepšení. V  tomto panelu zasedl 
za Ministerstvo životního prostředí Petr Holub, vrchní ředitel sekce ochrany klimatu. 
Za Centrum pro dopravu a energetiku její expert na klimatickou politiku Štěpán Vizi. 
Za Změnu k lepšímu Gabriela Měsícová, jež je odpovědná za komunikaci udržitelnos-
ti mezi podnikatelským a veřejným sektorem a jako zástupce obecního sektoru vystu-
povala Tereza McLaughlin Váňová ze Sdružení energetických manažerů měst a obcí.

Rozpravu zaháji  l Petr Holub, který na úvod pozitivně kvitoval technická data, 
kterými ministerstvo disponuje pro svou strategickou a regulační činnost v oblasti 
ochrany klimatu.  Následně posluchače seznámil se stavem aktualizačního proce-
su ve vztahu k Politice ochrany klimatu, Vnitrostátnímu plánu v oblasti energetiky 
a klimatu a Státní energetické koncepci. Za dobrou zprávu mohli posluchači pova-
žovat sdělení, že všechny tři strategické dokumenty byly aktualizovány v souladu 
s unijními závazky České republiky. Naopak za zklamání bylo možné považovat, 
v obeznámené komunitě, již nějakou dobu známý fakt, že tyto aktualizované stra-
tegické dokumenty nebyly doposud Vládou České republiky schváleny.1

Na Petra Holuba navázal Štěpán Vizi, který na začátku vyjádřil údiv nad tím, 
že aktualizované strategické dokumenty nebyly dosud Vládou České republiky 
schváleny, neboť se počítalo s tím, že ke schválení dojde v průběhu letošního léta. 
Zároveň vyjádřil obavu nad tím, že určité komponenty, respektive závazky, jež 
byly v původních aktualizacích uvedeny, z posledních verzí dokumentů zmizely. 
Na druhou stranu zdůraznil, že určité povinnosti, které jsou ve strategických do-
kumentech uvedeny, jsou již v procesu výkonu, neboť jsou pevně stanoveny unijní 
legislativou a  jejich přijetí či nepřijetí Vládou České republiky ve  strategických 
klimatických dokumentech na ně nemá faktický vliv. 

1 Vláda České republiky k 7. 10. 2024 tyto tři aktualizované dokumenty stále neschválila pozn. autora. 
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Následně si vzala slovo Gabriela Měsícová ze Změny k lepšímu, jež potvrdila 
opět v odborné komunitě známou věc, a to že byznys potřebuje jasné, v nejlepším 
případě alespoň krátkodobě neměnné strategické a právní rámce, v souladu s kte-
rými mohou dlouhodobě zacílit svou podnikatelskou činnost. Gabriela Měsícová 
taktéž zdůraznila, že většina podnikatelského sektoru už je dnes připravena takové 
strategické i právní podmínky plnit.  

První tematický blok pak zakončila Tereza McLaughlin Váňová ze Sdružení 
energetických manažerů měst a obcí. Ta zdůraznila důležitost samospráv pro kli-
matické cíle a jejich roli v oblasti klimatické politiky na území České republiky. 
Taktéž zmínila nutnost přetavit potenciál měst a obcí do konkrétních opatření, 
a to nejlépe tím, že jim stát jasně stanoví, jaká práva a povinnosti jim ve vztahu 
k národní klimatické politice náleží, respektive jaká má přesně být jejich role. To 
vše by mělo jít souběžně s výraznější podporou samospráv ze strany státu.

Druhý panel se věnoval již konkrétnímu přenesení strategických dokumentů 
do „skutečného světa“. V tomto panelu zasedly Eva Balounová a Tereza Snopková 
z  Centra pro klimatické právo a  udržitelnost. Ty publiku představily zejména 
právní úskalí, jež souvisí s implementací strategických dokumentů do běžného ži-
vota. Eva Balounová se následně spíše zaměřila na popis přínosů tzv. rámcového 
klimatického zákona, jež by mohl pomoci vyřešit určitá dosavadní implementační 
úskalí. Tereza Snopková se zase více zaměřila na  nástroje územního plánování 
a  možnosti obyvatel domoci se lepší ochrany ve  vztahu ke  klimatickým cílům. 
Na obě ženy následně navázal Martin Smolek z Ministerstva zahraničních věcí, jež 
publikum seznámil s dosavadním přístupem tří nejvýznamnějších mezinárodních 
soudů2 a  taktéž s některými interpretačními trendy ve vztahu k náhradě škody. 
Následně se slova ujal Martin Abel z Asociace pro mezinárodní otázky, který po-
měrně kriticky zhodnotil současnou národní klimatickou politiku, a to ve vzta-
hu ke  skutečnému snižování emisí. Na  závěr se slova ujal Tomáš Protivínský, 
výzkumník z Institutu pro demokracii a ekonomickou analýzu při CERGE – EI, 
jež celou debatu nastínil globálně – ekonomickým prizmatem spolu s akcentem 
na skutečnou cenu (ne)řešení změny klimatu. 

Na závěr proběhla ještě diskuse s panelisty, ve které zazněly dotazy, respektive 
reakce, jež ve své podstatě syntetizovaly dosavadní dva bloky. 

O autorovi: 
JUDr. Piero Orlandin, LL.M. je doktorandem na Katedře práva životního prostředí 
Právnické fakulty Univerzity Karlovy.

2 Tedy Mezinárodního soudního dvora, Evropského soudu pro lidská práva a Soudního dvora Evropské 
unie pozn. autora
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THE CONFERENCE FROM STRATEGIES TO IMPLEMENTATION: 
HOW THE CZECH REPUBLIC WILL MEET ITS CLIMATE GOALS

Abstract
On 26 September 2024, ImpactHub Prague hosted the conference From 

Strategies to Implementation: How the Czech Republic will meet its climate goals. 
Th e conference was co-organised by the Centre for Transport and Energy and 
the Centre for Climate Law and Sustainability. Th e conference was divided into 
two thematic sessions, the fi rst of which was devoted to more conceptual issues 
related to climate strategies in practice, their functioning so far and possible 
improvements. Th e second panel focused on the concrete translation of the 
strategy documents into practice. Th e panel this time included mostly lawyers 
from the fi eld of environmental and climate law.
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